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Szervezz kurzust magadnak 
Félévkezdéskor mindig rájövök, hogy bi-
zony nem egyszerű a tökéletes órarend 
összeállítása. A legérdekesebbnek ígér-
kező előadásokra általában sosem sike-
rül bejutnom, vagy ha mégis, akkor kide-
rül, hogy mégsem az, mint amit vártam. 
Létezik azonban egy olyan intézmény 
Szegeden, melynek segítségével a hallga-
tók saját maguk szervezhetnek előadá-
sokat, olyan témákban, amik valóban 
aktuálisak és érdekesek, olyanokban, 
amik a leginkább foglalkoztatják őket. 
A szlogen, amellyel a plakátokon a kö-
zelmúltban már találkozhattatok, a kö-
vetkező: „Szervezz kurzust magadnak". 
Az első lépés nagyon egyszerű, egy sike-
res felvételi vizsga a Szegedi Társada-
lomtudományi Szakkollégiumba, és 
máris megnyílnak a lehetőségek. Persze 
nemcsak ez a tagság előnye, hanem az 
is, hogy egy olyan közösségbe tartoz-
hatsz, amelynek részét képezik - a kap-
csolatok építésén kívül - a közös bulik il-
letve kirándulások is, mint ahogyan azt 
Erős Pétertől, a Szakkollégium titkárá-
tól megtudtam, akivel a múltról, a jelen-
ről és a jövőről beszélgettem. 

- Mikor indult útjára Magyarországon a 
szakkollégiumi mozgalom, és milyen cél-
lal? 
- A '70-es években Budapesten, a 
Rajk László Szakkollégium létrehozá-
sával, persze a maitól eltérő célokkal. 
Hiszen akkor még egy másik 
politikai rendszer élt hazánk-
ban, és nem lehetett mindent ki-
mondani vagy meghallani egy 
egyetemi katedráról a társada-
lomtudományok talaján. Ez moti-
válta a fiatalokat arra, hogy létre-
hozzák az első szakkollégiumokat, 
akkor még földalatti mozgalom-jelleg-
gel. Ezután kezdte meg működését 
szintén a fővárosban a Bibó István és a 
Széchenyi István nevével fémjelzett 
két nagy szakkol légium. A '90-es 
évektől kezdve azonban átértékelő-
dött a mozgalom szerepe. Már nem a 
politikai elit kinevelésére hivatott, 
mint korábban, hanem hogy egy elit-
képzést hozzon létre az egyetemi 
képzés kiegészítőjeként. 

- Mikor alakult meg a Szegedi Társada-
lomtudományi Szakkollégium? Milyen 
céllal és kik hozták létre? 

- 1995-ben alapították a Móra Kollé-
gium tanárai és az ott lakó bölcsész-
hallgatók. A Szakkollégium legfőbb 
célja az, hogy tagjainak egy verseny-
képes, jól használható szakmai több-
lettudást biztosítson, amit saját, fél-
évente induló kurzusai által ér el. Tag 
ÁJTK-s, BTK-s és GTK-s hallgató 
egyaránt lehet, hiszen a három kar kö-
zös érdeklődését a társadalomtudo-
mányok adják. A tagok közül bárki 
szervezhet kurzust, akár szegedi, akár 
budapesti, stb. előadókkal. Mindenki 
felé nyitottak vagyunk, aki a társada-
lomtudományok iránt elkötelezettsé-
get érez, s általunk továbbfejlesztheti 
magát. Budapesten előnnyel indul az, 
- például a munkaerőpiacon - aki egy 
neves Szakkollégium tagja volt. Cél-
jaink közé tartozik továbbá egyfajta 
tudományos nyitás. Évről évre kultu-
rális és tudományos rendezvénysoro-
zatokat szervezünk, amelyek helye 
ebben az évben a Tanulmányi és In-
formációs Központban (TIK) van. 
Előadásainkon próbálunk mindig va-
lamilyen aktuális társadalmi kérdést 
elővenni, és az erről kialakult vélemé-
nyeket megosztani a hallgatósággal. 
Ezen kívül minden évben rendezünk 
egy Tudományos Konferenciát, a leg-
utóbbi a szexualitásról szólt, s a 'Sze-
xuali tás ezer arca ' c ímet v ise l te . 
Rendszeresen já-
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runk országos szak-
kollégiumi rendezvényekre, így tartva 
a kapcsolatot a többi intézménnyel. 
A tudományos munka mellett arra is 
ügyelünk, hogy egy jól működő, bará-
ti közösséget hozzunk létre, hiszen ez 
elengedhetetlen a csapatmunkához. 
Ez abban nyilvánul meg, hogy rend-
szeresen szervezünk tagjainknak ki-
rándulásokat, rendezvényeket, buli-
k a t , i l l e t v e l e h e t ő s é g van az 
együttlakásra is a Hermann Ottó Kol-
légiumban. 

- Hogyan lehet bejutni a Szakkollégiumba? 
-Egy írásbeli és egy szóbeli felvételit 
kell tennie a leendő tagoknak. Erre 
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most ősszel került sor, de tavasszal is 
tervezünk egy felvételi kört. Tárgyi 
tudást nem kérünk, de a kreativitásra, 
a problémaérzékenységre, a vitakész-
ségre nagy hangsúlyt fektetünk. 

- Milyen elvárásokat támasztotok a beke-
rült tagok felé, illetve milyen előnyökkel 
jár még a tagság? 
- Mindenkinek legalább egy kurzust 
fel kell venni egy féléven belül. Ezek 
kreditet nem érnek, de mivel kisebb, 
3-8 fős csoportokban zajlanak, igen 
s o k a t l e h e t b e l ő l ü k p r o f i t á l n i . 
A félév végén a tagok beszámolnak 
arról, hogy mi az, amit a kurzus során 
elsajátítottak. Emellett nagyon sze-
retnénk, ha tagjaink intenzíven be-
kapcsolódnának az intézmény műkö-
désébe. 

- Szervezeti felépítését tekintve hogyan áll 
össze a Szakkollégium? 
- A Szakkollégium három alapvető 
pillére a szakmaiság, a közösségi és a 
demokratikus elvek tisztelete. A leg-
főbb döntéshozó szerv a Közgyűlés, 
amely mellett működik a 'Választ-
mány az aktuális teendők megvitatá-
sára'. A legfőbb pozíciót a titkár és a 
gazdasági felelős jelenti. Ez utóbbi 
posztot jelenleg Tóth Edit közgaz-
dászhallgató tölti be. A felvételi és a 
tanulmányi ügyekben is létrejött egy-
egy bizottság. A Szakkollégiumnak 
tavaly alakult egy ún. Védnöki Köre, 
ami a három kar oktatóiból szervező-
dött. Ok rengeteg segítséget nyújta-
nak nekünk, többek között a felvé-
teli elbírálásában is részt vesznek, és 

természetesen a szakmai segítségük is 
nagyon sokat jelent nekünk. 

- Mik a jövőbeni terveitek? 
- A közeljövőben fogjuk ünnepelni 
fennállásunk tizedik évfordulóját, s ez 
alkalomból szervezünk egy vacsorát, 
ahová régi tagjainkat is szeretettel vár-
juk. Ezen kívül további előadásokra 
számíthatnak a hallgatók. A jövő év-
ben a Millenniumi Kávéházban egy 
komolyzenei rendezvénysorozatot ter-
vezünk. Továbbá elkezdtük a követ-
kező konferencia előkészületeit, 
amely valószínűleg tavasszal lesz. 

Fizet Nikolett 


